
 
 

 

 
 
 
 
Til medlemmerne af Bofas Brugerråd 
 
 
 
Bofa, den 1. december 2022 
 
 
 
Referat af Brugerråds den 10. november 2022. 
Sted: Bofas affaldstårn. 
 
Tid: torsdag den 10. november 2022 kl. 10.00 – 12.00. 
 
Deltagere:  
√ BO42, Peter Sørensen 
√ DN, Carsten Mouritsen 
√ Dansk Industri, v. Johnny Nilsson (A. Espersen A/S) 

√ Ældrerådet, Kent Kure Johnsen 

√ RVV, v. direktør Erik Steen Andersen 

√ Bofa, Jens Hjul-Nielsen 
√ Bofa, Henrik Larsen 
√ Bofa, Jesper Preuss Justesen, referent 
 
 

Fraværende: 
Afbud Beof, Klaus Vesløv 
Afbud Bornholms Landbrug, v. Hans Hansen 
Dansk Byggeri Bornholm, pt. ingen deltager 
Bornholmske Borgerforeningers Samvirke, v. Svend Erik Hjorth Hansen 
 
Dagsorden 
1. Velkomst 
2. Økonomi 
3. Udvikling i sag om adgangsveje 
4. Momsforhold 
5. Kontraktuelle forhold med HCS 
6. Arbejdet med MiljØ’er 
7. Evt. Orientering om ny lovgivning samt kommende ændringer i ordning for asbest. 
 
 
 



 

 

Referat: 
 
Punkt 1. 
 
Velkomst ved Bofas direktør Jens Hjul-Nielsen.   
 
Punkt 2. Bofas økonomichef Henrik Larsen (HL) gav en status på økonomi. Gebyr for 
husstande er som forventet. For erhverv er mængder lidt under budgetteret. Øvrig 
omsætning ligger godt over. Særligt for pap/papir, jern og træ. Plus 2 mio. 
Eksterne udgifter ligger over budget. HSC får mere på gammel ordning. Administration 1 
mio. over. Advokatudgifter. 
 
Samlet -300.000 kr. Mod forventet 4,5 overskud til og med juli 2022. 
 
 
Punkt 3. JHN redegjorde for problemstillinger. Arbejdstilsynet var på besøg november 
2021. Året forinden havde arbejdstilsynet konkluderet at renovationsområdet var et udsat 
område. På besøget i 2021 udstedes en række påbud til Fugato, vedr. 10 adresser, hvor 
adgangsvejen ikke er i orden. Problemerne på de 10 adresser løses i foråret 2022. 
Derefter kommer der fokus på alle de tilsvarende steder. I maj måned 2022 udsendes et 
brev via e-boks, hvor borgeren orienteres om forhold der skal bringes i orden, hvis man 
har de pågældende forhold på adressen. Der opstår dog et pres fra skraldemændene om 
at de resterende forhold skal ordnes hurtigt, ellers ville de nedlægge arbejdet. Bofa 
presses til at skrive et nyt brev, hvor der er en 14 dages frist til at bringe forhold i orden. 
Skraldemændene udleverer ca. 5000 sedler. Bofa havde forventet 200 – 500. De fleste 
steder kan løses med at flytte stativet. Forventes at alle normale sager er lukket ved nytår 
2022.  
 
Der er ved at blive udarbejdet et nyt husholdningsregulativ. Udkast til regulativet blev 
gennemgået. Bofa skal sikre god kommunikation til borgerne, og sikre at alle skraldemand 
er har en ens fortolkning af regulativet, når de møder borgerne. 
 
 
Punkt 4. HL orienterede om momssagen. Der er faldet en landskatteretsdom for 2 år 
siden, som har betydet at der ikke må pålægges moms på kommunal 
husstandsindsamling af affald. Bagudrettet skal moms tilbagebetales fra 2012. Gælder for 
alle kommuner. Det vides p.t. ikke præcis hvad der er omfattet. Afventer styresignal fra 
skattestyrelsen. Bofa regner med ca. 30 – 50 mio. alt efter tolkningen i styresignal fra 
skattestyrelsen.  
Kommunalbestyrelsen har besluttet at takster skal genberegnes. Der foreligger et spinkelt 
udkast til et styresignal. I den nye genberegning medtages også andre forhold som er 
ændret siden sidste beregning. F.eks. nedsat prisloft på fjernvarme. 100 kr./GJ til 89 
kr./GJ. Dette svarer til en nedgang i indtægter på ca. 2 mio. kr. 
HL orienterede om at moms afløftningen svarer til ca. 30 % af momsen, da Bofa 
stadigvæk betaler til HCS, som et privat momspligtigt firma.  
Pris på sække er steget siden sidste beregning. 
Kent Kure Johnsen (KKJ) nævnte, at det er vigtigt at informere.  
  
 



 

 

Punkt 5. HCS vandt udbuddet. Klager fra Fugato blev afvist af klagenævn. HCS har 
meddelt, at de ikke kan overholde tidsfristen i kontrakten. Hovedkonflikten er at HCS 
mener at beholdere og spande er bestilt for sent, og Bofa mener det er sket rettidigt.  
 
 
Punkt 6. JHN orienterede. I november 2021 blev planen vedr. MiljØ’er præsenteret. Ca. 
12 % af helårsbeboelser skal aflevere affald på en MiljØ. Der vil komme ca. 120 MiljØ’er. 
De vil komme i byområder og i sommerhusområder, hvor adgangsvejen umuliggør 
hentning. Alle borgere i byområderne, der er vurderet til at skulle på en MiljØ, har fået et 
brev og der har efterfølgende været afholdt torvemøder i byerne.  
 
 
Punkt 7. Evt. Der er kommet nye lovgivning. Klimaaftalen af juni 2020. Indførelse af ny 
affaldsordninger på landsplan. 30 % af affaldsforbrændingskapaciteten skal nedlægges. 
Udlicitering af affald til forbrænding. Bornholm er undtaget for udlicitering, da vi ikke er 
brofaste. På samme måde er Bornholm undtaget for at skulle nedlukke anlæg til 
behandling af erhvervsanlæg og til at modtage erhvervsaffald. Momssagen har 
foranlediget at affaldsselskaber selskabsgøres. Det er ikke afklaret endnu for ikke brofaste 
øer.  
 
 
Erhvervsindsamling og asbestordning. Virksomhedernes husholdningsaffald skal 
indsamles fra start 2023. Alt undtagen KOD kan afleveres til Bofa. 
Bofa vil ændre ordningen for asbest for at mindske håndtering af asbest på 
genbrugspladsen i Rønne.  
 
 
Mødet afsluttet kl. 12.45 
 
 
 
  


